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TURISME 

Aprofitaran santuaris de Girona per 
habilitar-los com a allotjaments turístics 
El Bisbat i Comerç, Consum i Turisme signen un conveni per remodelar les instal·lacions 

PURI ABARCA 
• Girona.— La Conselleria de Comerç, Con
sum i Turisme de la Generalitat i el Bisbat 
de Girona han signat un conveni de col·labo
ració per «afavorir la utilització, total o parcial, 

L'acord entre el Bisbat de Giro
na i la Generalitat, signat la set
mana passada pel conseller de 
Comerç, Consum i Turisme, Lluís 
Alegre, i el bisbe Jaume Campro
don, preveu realitzar un estudi 
que contingui l'inventari dels san
tuaris i d'altres edificis depen
dents de la diòcesi de Girona que 
puguin ser adaptats per a les fina
litats pròpies d'una oferta turística 
especialitzada. 

El conveni, que finalitza el 31 
de desembre de 1992 i és prorro
gable automàticament per perío
des anuals, preveu que el Depar
tament rebi les sol·licituds de sub
venció que presentin els titulars 
dels serveis d'allotjament ja exis
tents a diferents santuaris. 

Segons fonts del Departament 
de Comerç, Consum i Turisme, 
amb aquesta actuació, es vol «do
nar continuïtat i potenciar l'apro
fitament d'un recurs turístic de 
gran interès, no solament religiós, 
sinó també social, cultural i 
històric». 

El delegat de la Pastoral de 
Turisme del Bisbat, mossèn Sal
vador Batalla, explica que fa dos 
anys que es van iniciar les con
verses per arribar a aquest acord, 
a petició de la diòcesi de Girona. 
Mossèn Batalla afirma que seran 
uns deu els santuaris que seran 
rehabilitats, bàsicament tots els 
que disposen d'un capellà que té 
cura de les instal·lacions. «La idea 
del Bisbat és poder oferir serveis 
religiosos i tenir també mitjans 
d'acolliment, d'hostalatge i de res
tauració. No és oferir un producte 
turístic només per l'afany de 
guany, sinó perquè es trobi un lloc 
de reflexió», diu el mossèn. 

Els santuaris de Catalunya, 
segons la Generalitat, consti
tueixen un dels patrimonis més 
valuosos del país i, des del punt 

Entra en servei la nova 
depuradora d^aigües 
residuals de Lloret 

• Lloret de Mar.— La nova 
depuradora d'aigües residuals de 
Lloret va entrar provisionalment 
en servei diumenge, després que 
el conseller de Medi Ambient, 
Albert Vilalta, la va inaugurar, en 
un acte al qual també va assistir 
el president del Consorci de la 
Costa Brava, Josep Arnau. La 
nova depuradora de Lloret, insta
l·lada en l'antic mas Vilallonga, 
està equipada amb dos sistemes 
de depuració diferents, un de bio
lògic i un altre de fi'sico-químic, 
i pot absorbir la demanda d'una 
població de 200.000 persones, 
xifra a la qual s'apropa Lloret als 
estius. El conseller Vilalta i el 
director de l'obra, Xavier Tristàn, 
van remarcar que la nova depu
radora no servirà només per 
reduir el nivell de contaminació, 
sinó que permetrà reciclar alguns 
productes per a altres usos. En 
aquest sentit, els fangs poden con
vertir-se en adobs per als camps, 
mentre que l'aigua que surti depu
rada pot ser utilitzada per regar 
instal·lacions com ara un camp de 
golf. Vilalta va destacar també que 
la Generalitat preveu fer 106 
depuradores noves en els propers 
quatre anys. / J.G. 

d'alguns santuaris de la diòcesi de Girona com 
a allotjaments turístics especialitzats». La pri
mera de les actuacions previstes en el text del 
conveni és la rehabilitació dels serveis d'hos-
tatgeria i restauració del santuari de la Salut 

de Sant Feliu de Pallerols, que actualment no 
es poden mantenir en funcionament com a 
conseqüència del deteriorament de les insta
l·lacions, les quals no han estat remodelades 
des de l'any 1939. 

A la fotografia, la façana del santuari de la Salut, de Sant Feliu de Pallerols. 

de vista turístic, «s'ha d'estimular 
el seu coneixement». «Es conside
ra molt important l'aprofitament 
del patrimoni religiós, cultural i 
artístic dels santuaris de Catalunya 
com a indrets per enriquir l'oferta 
turística catalana», afirma la 
Generalitat en un comunicat. 

Un santuari del segle XVII 

La primera de les accions que 
faran conjuntament el Bisbat i la 
Conselleria serà la rehabilitació 
dels serveis d'hostalatge i restau
ració del santuari de la Salut, de 
Sant Feliu de Pallerols. El conveni 
especifica que la Generalitat es 

compromet a aportar ajuts tècnics 
i econòmics per a la rehabilitació 
d'aquest santuari, les obres del 
qual duraran uns tres anys. 

El Bisbat de Girona ja preveia 
començar l'any 1989 les obres de 
rehabilitació del santuari de la 
Salut. El cost aproximat de les 
obres necessàries per tal de reha
bilitar les instal·lacions és d'uns 
100 milions de pessetes. L'edifici 
del santuari es troba en un estat 
molt deficient, especialment la 
part situada darrere de l'església 
i de cara al bosc. La zona que 
havia servit per allotjar també es 
troba en molt mal estat, a causa 

sobretot de la humitat. Altres 
punts febles són el teulat de l'e
difici, els terres de les plantes 
superiors i el tram de carretera 
que enllaça el santuari amb la 
C-153, que arriba a Vic. La base 
de l'edifici és un dels punts que 
es mantenen en millor estat. 

El santuari va ser fundat el 1642 
per Joan Carbonés. A comença
ment del segle XVIII es va edificar 
l'església, que es va constituir com 
a ampliació de la capella que ja 
hi havia. La façana neoclàssica que 
hi ha actualment és del 1862. L'any 
1939 es va amphar la carretera, 
l'hostal i els voltants del santuari. 

URBANISME 

Recorren contra les obres del dofínarí de 
Cadaqués, iniciades fa dues setmanes 

Un veí demana que parin els treballs perquè afectaran el fons marí 
XAVIER SALA 

• Cadaqués.— El veí de Cada
qués Jordi Lluís Cardoner ha pre
sentat un recurs de reposició al 
Ministeri d 'Obres Públiques 
(MOPT) per tal que revoqui el 
permís per construir un dofinari 
a la cala Calders, i ha sol·licitat 
la suspensió immediata de les 
obres iniciades fa dues setmanes. 
Segons aquest veí, el projecte ini
cial, promogut per August Baran-
gé Guardiola, no preveia fer cap 
obra al fons marí, però serà neces
sari dragar la cala per aconseguir 
la fondària adequada. 

Jordi Lluís va iniciar les accions 
legals contra el projecte de dofi
nari el juhol de 1990, quan la notí
cia va sortir als diaris. «Quan em 
van ensenyar el projecte vaig veu
re que no preveia cap impacte 
airibiental, ni tan sols la necessitat 
de fer treballs de drenatge. Això 
és un engany, perquè la cala té 
un pam d'aigua, i per fer-hi el que 
diuen almenys hauran de fer tres 
metres de fondària. Per això vaig 
demanar que deneguessin el per

mís», afirma. Posteriorment el 
MOPT va sol·licitar-li més infor
mació, i Lluís va enviar al Minis
teri fotografies, dades sobre els 
prats d'algues que hi ha a la zona 
i va demanar una inspecció dels 
tècnics de l'administració. El 
Ministeri no va respondre aquesta 
nova petició fins al mes de gener 
passat, en què va comunicar-li que 
havia estat concedida l'autoritza
ció al projecte. Esgotada aquesta 
via, el veí ha optat per presentar 
el recurs previ al contenciós admi
nistratiu i ha demanat que men
trestant es paralitzin les obres. 

L'únic lloc disponible 

Ahir a la tarda continuaven els 
treballs a la cala, on ja s'hi ha ins
tal·lat un grup electrogen. Els 
empleats van explicar a aquest 
diari que tenen la intenció de dra
gar fins aconseguir almenys quatre 
metres de profunditat. La llicència 
per poder executar el projecte va 
ser atorgada després d'escoltar la 
rèplica del promotor, que entre 
d'altres arguments va fer constar 

que aquesta és una cala que la 
gent pràcticament no utihtza per 
banyar-s'hi i que «és l'única dis
ponible a la Costa Brava». Jordi 
Lluís discrepa sobre aquest punt, 
ja que considera que a part d'ha
ver-hi altres alternatives no es 
tracta de la millor cala per por
tar-hi dofins. «És un lloc brut per
què hi bufen la tramuntana, el 
gregal i el mestral, que porten tota 
la porqueria», assegura. 

Tot i les crítiques d'aquest veí, 
el projecte del dofinari ha rebut 
informes favorables del Ministeri 
i de l'Ajuntament. 

El complex, que serà destinat 
a l'ensinistrament dels dofins i a 
la rehabilitació de nens disminuïts, 
ocuparà una extensió de 704 
metres quadrats, i la llicència ha 
estat concedida per un termini de 
deu anys. Segons Jordi Lluís, a 
part dels 704 metres quadrats ini
cialment previstos, es pretén ocu
par-ne un miler més perquè un 
segon perímetre de protecció eviti 
que els dofins s'escapin si salten 
la primera xarxa. 

Alerten que es vol 
retirar el monument 
de Caldes al músic 
Francesc Mas Ros 

JAUME GINESTA 
• Caldes de Malavella.— El fill 
del compositor de sardanes Fran
cesc Mas Ros, Jaume Mas, asse
gura que l'Ajuntameiit de Caldes 
projecta retirar el monument que 
en homenatge al seu pare hi ha 
a Caldes de Malavella. Jaume Mas 
afirma que, si això es fa, a part 
de desempadronar-se de la loca
litat, s'emportarà els arxius del seu 
pare. La plaça on hi ha instal·lat 
el monument s'està urbanitzant en 
aquests moments, i l'Ajuntament 
ha convocat els veïns a una reunió, 
el proper dia 18, per copsar la seva 
opinió sobre tot el projecte. 
Segons Comalada, en funció del 
que diguin els veïns, el monument 
continuarà al seu lloc o es retirarà. 

Jaume Mas ha explicat a aquest 
rotatiu que la possibilitat que es 
retiri el monument, instal·lat el 
1980, demostra que «l'Ajuntament 
no té criteri ni ètica», i considera 
que el consistori el va fer «per 
guanyar les eleccions». Respecte 
als arxius del compositor caldenc, 
Jaume Mas assegura que «hi ha 
altres llocs que ja els esperen». 
Tot i que no va voler confirmar 
on els duria. Mas va explicar que 
un possible emplaçament seria el 
municipi veí de Sils, on l'agrupa
ció sardanista du precisament el 
nom de Francesc Mas Ros. 

Lluís Comalada, alcalde de Cal
des, va explicar que el projecte 
d'urbanització de la plaça no pre
veu res sobre el monument, i va 
afirmar que la reunió amb els 
veïns de la plaça —tretze en 
total— servirà per «polsar el seu 
estat d'opinió» sobre la totalitat 
del que s'hi fa. L'alcalde de Cal
des, Lluís Comalada, va afegir ahir 
que el consistori encara no ha bus
cat cap lloc alternatiu per al 
monument perquè tampoc hi ha 
cap decisió de treure'l. Tots els 
veïns de la plaça amb els quals ha 
pogut parlar aquest rotatiu s'han 
mostrat d'acord a mantenir el 
monument al seu lloc. A més, en 
cas que es retirés, el cost aniria 
a càrrec dels veïns, fet que com
porta una major oposició. 

Convoquen els veïns de 
Colera per parlar del 
traçat de la IV-260 
• Colera.- L'alcalde de Colera, 
Miquel Carrés, ha acusat el MOPT 
d'«obrar amb mala fe i prepotèn
cia» respecte al nou traçat de la 
carretera entre Grifeu i Llançà. 
Carrés ha convocat per dimecres 
una xerrada amb tot el poble «per 
explicar totes les mesures adminis
tratives a prendre, fins i tot les 
d'àmbit comunitari». La polèmica 
ha tomat a revifar-se després que 
el diputat gironí Josep López de 
l^rma ha fet públic que el Minis
teri d'Obres Públiques es reafirma 
en el traçat actual del projecte o 
en una millora del tram existent 
si aquesta modificació no fos pos
sible. / M. DE PABLO 

MolHlhzadkMis a Fhos^tal 
de Cançdevàmrf 
• Campdevànol.— Els treballa
dors de l'Hospital Comarcal de 
Campdevànol van iniciar ahir una 
setmana de mobilitzacions per rei
vindicar la igualació salarial amb 
els treballadors dels centres 
públics de l'Institut Català de la 
Salut (ICS) i per exigir la signa
tura del conveni. La mobilització 
—la primera que es conebc que 
s'hagi fet mai al centre hospitalari, 
segons va informar el delegat sin
dical, Albert Puigbarraca— con
sistirà en la col·locació de pancar
tes i en el repartiment de fulls 
volants entre els usuaris i les per
sones que en aquest moment hi 
ha hospitalitzades. / i.R. 
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